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PREZYDENT MIASTA ZABRZE

SPRAWOZDANIE Z PRAC W OKRESIE MIĘDZYSESYJNYM
OD 27 CZERWCA DO 29 SIERPNIA

ZABRZE, 29 SIERPNIA 2022 ROKU
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NOWY ROK SZKOLNY 2022/2023

3

Dzisiaj odbyło się spotkanie dyrektorów zabrzańskich szkół i placówek
oświatowych. Omówiono wyzwania i główne kierunki polityki oświatowej
oraz jej cele strategiczne tak w kraju, jak i naszym mieście. Przedstawiono
też kwestie ekonomiczne.

Warto przypomnieć, że do subwencji oświatowej z Ministerstwa Edukacji
Narodowej wynoszącej 197,7 mln zł przekazujemy dodatkowo z miejskich
środków ponad 133 mln zł.

Całkowite nakłady na oświatę w wysokości ponad 339,7 mln zł stanowią blisko
1/3 całego budżetu miasta.
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Wraz z rozpoczęciem nowego roku szkolnego oddaliśmy do użytku kolejne
obiekty oświatowe poddane kompleksowej termomodernizacji. Dotyczy
to m.in.: Przedszkola nr 36 przy ul. Heweliusza, którego remont wyniósł blisko
4 mln zł.

Równolegle przeprowadzono termomodernizacje np. w Szkoła Podstawowa
nr 28 przy ul. Kosmowskiej (kwota robót budowlanych – ok. 4 mln zł.);
Przedszkolu nr 23 przy ul. Ślęczka (ponad 1,5 mln zł.).
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Wart ok. 100 mln złotych program termomodernizacji obiektów użyteczności
publicznej objął już ponad 60 placówek oświatowych. Został
on dofinansowany ze środków unijnych oraz krajowych z instytucji takich jak:
Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej oraz
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej
w Katowicach - Program Czyste Powietrze.

Dzięki wykonanym pracom, koszty utrzymania placówek spadają średnio
o ponad 30 proc. Istotny jest efekt ekologiczny w postaci wyraźnego
zmniejszenia ilości emitowanych do atmosfery zanieczyszczeń. Budynki
zyskują również na estetyce.



POSTĘPY PRAC INWESTYCYJNYCH 
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W okresie międzysesyjnym przeanalizowaliśmy postępy działań

inwestycyjnych. Rozpoczęły się już prace związane z budową centrum

przesiadkowego w Rokitnicy. Prowadzone są także roboty przy budowie

obiektu na ul. Goethego.

Dzięki skutecznie pozyskanym przez nas środkom unijnym w wysokości 96 mln zł

realizujemy budowę dwóch centrów przesiadkowych.
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Do tej pory przy ul. Goethego w celu utwardzenia gruntu specjalna palownica

wydrążyła ok. 700 otworów o głębokości od 7 do 11 metrów, które zostały

utwardzone betonem. Aktualnie wykonawca kończy układać fundamenty.

Od września wznoszona będzie konstrukcja budynku. W tym celu ustawione już

zostały dwa dźwigi. Zakończenie prac planowane jest w połowie przyszłego roku.
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POSTĘPY PRAC INWESTYCYJNYCH 
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Rozpoczęły się również prace nad budową centrum przesiadkowego

w Rokitnicy. Pierwsze dwa miesiące dedykowane są przełożeniu sieci

kolidujących z inwestycja, czyli: prądu, wody, kanalizacji i gazu. Wartą 28 mln zł

inwestycję realizuje firma NDI Sopot, która buduje także centrum

przesiadkowe przy ul. Goethego. Planowany termin zakończenia prac to ostatni

kwartał 2023 r.

W sąsiedztwie obu obiektów przebudowana zostanie także infrastruktura

drogowa.
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PRZEDŁUŻENIE AL. KORFANTEGO
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Trwa budowa oczekiwanego od ponad 30 lat strategicznego połączenia

drogowego w Zabrzu. Przedłużenie alei Korfantego poprawi skomunikowanie

północnej części miasta do południową. Zadanie drogowe warte jest 42 mln zł.

Zabrze jest dobrze skomunikowane na linii wschód-zachód (autostrada A4 czy

DTŚ), jednak potrzebuje infrastruktury pozwalającej na sprawne połączenie

północnej części miasta z południową. Na realizację tej inwestycji pozyskaliśmy

środki zewnętrzne w wysokości 30 mln zł.
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Inwestycja była tematem konsultacji z mieszkańcami Mikulczyc. W naszym

spotkaniu uczestniczyli naczelnicy wydziałów merytorycznych, przedstawiciele

Miejskiego Zarządu Dróg oraz projektanta (Studio Projektów Drogowych

INFRACAD) i wykonawcy inwestycji (Eurovia). Na spotkaniu rozmawialiśmy

o zagadnieniach interesujących mieszkańców.



USPRAWNIENIE KOMUNIKACJI W MILKULCZYCACH 
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Trwa przebudowa mikulczyckiego skrzyżowania ulic: Tarnopolskiej, Kościuszki

i Chopina.

W okresie międzysesyjnym podpisaliśmy wartą 11 mln zł umowę na realizację

tej oczekiwanej przez mieszkańców inwestycji. Skoordynowana jest

z trwającymi pracami modernizacyjnymi torowiska tramwajowego. Dzięki

wykonaniu tego przedsięwzięcia znacząco poprawi się przepustowość

skrzyżowania.
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USPRAWNIENIE KOMUNIKACJI W MILKULCZYCACH 
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Inwestycje drogowe i tramwajowe wraz z budową przedłużenia Alei Korfantego,

usprawnią komunikację i wpłyną na poprawę jakości życia mieszkańców

Mikulczyc, jak i całego miasta.



REMONTY TOROWISK TRAMWAJOWYCH
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Konsekwentnie realizujemy zadania z zakresu komunikacji tramwajowej.

Modernizacja torowisk postępuje zgodnie z przyjętym planem. Łączna kwota

inwestycji w ten rodzaj infrastruktury komunikacyjnej to ponad 160 mln.

Wykonane zostały już prace umożliwiające bezpieczne i komfortowe przejazdy

tramwajami - m.in. wzdłuż ul. Powstańców Śląskich i Religi, na ul. Bytomskiej

w Biskupicach, na pograniczu Zabrza i Bytomia, a także Zabrza i Gliwic.
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Warto zaznaczyć, że w ciągu ul. Wolności na odcinku od browaru

do elektrociepłowni układane jest torowisko wydzielone z jezdni.

Od elektrociepłowni do pętli trwają roboty tworzące nowy układ torowy,

a od pętli do Rudy Śląskiej wykonane zostały już prace przygotowawcze oraz

przebudowano wodociąg i instalację elektryczną.
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REMONTY TOROWISK TRAMWAJOWYCH
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Z kolei w Mikulczycach na odcinkach ulic: Cieślika - Poniatowskiego oraz

Brygadzistów - Lipowa zamontowano już szyny. Obecnie na pętli ułożone zostało

torowisko i płyty betonowe pod rozjazdy, a po demontażu starego mostu. Nad

potokiem Mikulczyckim wykonawca pracuje nad budową nowej konstrukcji.

Wszyscy odczuwamy uciążliwości związane z remontami. Dobrze jest widzieć,

że niezbędne prace postępują zgodnie z przyjętym harmonogramem. Na ich

końcowy efekt czekamy z utęsknieniem.
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KOLEJNE MIEJSCA POSTOJOWE 
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Zgodnie z oczekiwaniami mieszkańców budujemy kolejne miejsca postojowe.

W okresie międzysesyjnym podpisaliśmy umowę na stworzenie takich miejsc

w następnych trzech lokalizacjach.

Ostatnia podpisana umowa dotyczyła budowy dedykowanej kierowcom

infrastruktury przy ul. Staromiejskiej. Aby wykonać tę niezwykle potrzebną

inwestycję musieliśmy zaprojektować również mur oporowy, który zostanie

wybudowany przez wykonawcę. Zgodnie z umową prace zakończą się jeszcze w

tym roku.
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KOLEJNE MIEJSCA POSTOJOWE
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Równolegle trwają roboty związane z budową kilkudziesięciu miejsc postojowych

przy ul. Reymonta (okolice kampusu Politechniki Śląskiej i Przedszkola nr 1) oraz

kolejnych kilkudziesięciu miejsc postojowych na Helence przy

ul. Niepokólczyckiego (aktualnie prace ziemne wykonuje w tym miejscu ZPEC).



SCHRONISKO DLA BEZDOMNYCH ZWIERZĄT
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W okresie międzysesyjnym odwiedziliśmy budowę schroniska dla bezdomnych

zwierząt, w którym opiekę znajdzie 300 czworonogów. Z satysfakcją stwierdzić

należy, że prace są prowadzone zgodnie z planem.

Budowany przy ul. Bytomskiej w Biskupicach obiekt finansowany jest w całości

z pozyskanych przez nas środków z Funduszu Inwestycji Lokalnych. Inwestycja

zostanie zakończona jeszcze w tym roku.
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SCHRONISKO DLA BEZDOMNYCH ZWIERZĄT
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W budynkach schroniska zastosowane zostaną rozwiązania ekologiczne, takie jak

np.:

• ujęcie wód deszczowych z dachów, która zostanie wykorzystana do

mycia terenu i wybiegów dla psów,

• wspomaganie ciepłej wody użytkowej przez kolektory słoneczne,

• wentylacja mechaniczna z odzyskiem ciepła,

• nowoczesne kotły niskotemperaturowe piątej generacji.
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SCHRONISKO DLA BEZDOMNYCH ZWIERZĄT
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Co ważne obiekt służył będzie nie tylko bezdomnym zwierzętom, ale spełni

też funkcje edukacyjne i szkoleniowe.

„Psitulmnie” będzie tam koordynować pracę wolontariuszy oraz organizować

zajęcia m.in. dla dzieci, seniorów czy osób z niepełnosprawnością.



„KOKSOWNIK” NA FINISZU
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Końca dobiegają prace nad budową boiska piłkarskiego zadaszonego halą

pneumatyczną na terenie dawnego stadionu KS „Koksownik” przy ul Rataja.

Zabrzańskiej młodzieży udostępnimy kolejny obiekt sportowy.

Umowę na budowę hali z boiskiem o wymiarach 115 m x 74 m i nawierzchnią

ze sztucznej trawy podpisaliśmy w marcu ubiegłego roku, po doprowadzeniu

do przejęcia terenu od JSW S.A.
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„KOKSOWNIK” NA FINISZU
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Całoroczne boisko stanowi jeden z elementów programu szkolenia sportowego

Zabrza. Przeznaczone będzie przede wszystkim dla uczniów III Liceum

Ogólnokształcącego oraz uczestników Akademii Piłkarskiej Górnika Zabrze.

Powstało kosztem ok. 10 mln zł. Dla projektu pozyskaliśmy 3 mln zł

dofinansowania z Ministerstwa Sportu.



PRZYGOTOWANIA DO BUDOWY CZWARTEJ TRYBUNY
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Sfinalizowaliśmy działania zmierzające do podpisania umowy na obsługę

i zagwarantowanie emisji obligacji o wartości 103 mln zł. Pozwolą one na sfinansowanie

budowy czwartej trybuny.

Warto przypomnieć, że inwestycja pierwotnie została podzielona na dwa etapy, aby

umożliwić zawodnikom korzystanie ze stadionu nawet w czasie prowadzonych prac.

Realizacja drugiego etapu, polegająca na budowie czwartej trybuny, jest właśnie w fazie

zaawansowanych przygotowań, a podpisanie umowy przez Arenę Zabrze oraz bank Pekao

S.A, reprezentowany przez wiceprezesa zarządu dra Jerzego Kwiecińskiego stanowi

kluczowy element tego procesu.
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Gdy na prośbę środowisk sportowych podjęliśmy odważną decyzję o budowie stadionu,

to uzyskaliśmy wsparcie ówczesnych radnych i kibiców Górnika Zabrze. Jak pamiętamy

liczne konsultacje społeczne, ekspertyzy i spotkania środowiskowe doprowadziły do

wyboru ostatecznej koncepcji, opracowanie projektu i wybudowanie w pełni

funkcjonalnej przestrzeni. 14 krotny Mistrz Polski zasługuje na profesjonalny stadion a nie

krzesełka ustawione na wałach ziemnych.

Teraz podpisaliśmy ważny dokument, który pozwoli na sfinansowanie zakończenia

budowy Areny, która już dziś jest ważnym obiektem na sportowej mapie Zabrza. Wokół

stadionu również odbywają się imprezy plenerowe jak np.: „Śląskie Smaki”.
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W Zabrzu realizowanych jest wiele ważnych zadań, w tym m.in.: budowa strategicznych

dróg (jak np. przedłużenie Alei Korfantego), specjalna strefa ekonomiczna, rozbudowa

szpitala miejskiego, remonty budynków komunalnych czy modernizacje szkół

i przedszkoli. Dokończenie budowy stadionu należy do tych zadań, które są szczególnie

oczekiwane przez mieszkańców.

W ramach inwestycji w dotychczas wybudowanej trybunie od strony ul. Roosevelta

powstanie nowoczesne centrum rehabilitacji dla dzieci i młodzieży. Przeniesiony zostanie

tam istniejący już ośrodek znajdujący się obecnie przy ul. 3 Maja. Dzięki temu warunki

leczenia zostaną znacząco poprawione.
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Rozpoczęcie prac budowlanych planowane jest jeszcze w tym roku. Pierwszym

elementem prac będzie przeniesienie stanowisk telewizyjnych na trybuny od strony

ul. Damrota, co zostało już zaprojektowane i uzgodnione z realizatorami transmisji.

Dotychczasowe kabiny komentatorskie i miejsca kamer na starej trybunie zostaną

wyburzone. Warto przypomnieć, że na starej trybunie znajdowały się kiedyś szatnie dla

zawodników i sala konferencyjna, ale one zostały już przeniesione na nową część

stadionu.



KONCERTOWE LATO
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W okresie letnich wakacji mieszkańcy Zabrza licznie uczestniczyli

w bezpłatnych wydarzeniach plenerowych. Wiele emocji dostarczyły festiwale

muzyczne - Zabrze Summer Festival i Carnall Festival – a także koncert

Wakacyjnej Trasy Dwójki.

W strefie "Carnall" Sztolni Królowa Luiza w tym roku ponownie zorganizowaliśmy

cykl koncertów w ramach Carnall Festivalu. Strefa przy ul. Wolności 408 cieszy

się ogromnym zainteresowaniem mieszkańców i gości z całej metropolii. Łącznie

w wakacje w strefie odbyło się 9 festiwalowych koncertów. Festiwal zakończył

się 27 sierpnia występem Grubsona oraz duetu Smolik/Kev Fox.
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KONCERTOWE LATO
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Po pandemicznej przerwie wrócił Zabrze Summer Festival, który tak jak w 2019

r. odbył się na parkingu pomiędzy ratuszem i centrum handlowym Platan.

Koncerty festiwalowe przyciągnęły tysiące uczestników, dla których wystąpili

m.in.: Kamil Bednarek, Zenek Martyniuk czy Michał Wiśniewski.

Pomimo niekorzystnej pogody wielu mieszkańców świetnie bawiło się podczas

konceru Wakacyjnej Trasy Dwójki, który odbył się w sąsiedztwie basenu Aquarius

Kopernik na Osiedlu Kopernika.
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WYRÓŻNIENIA ŚW. KAMILA
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Każdego roku honorujemy osoby, które pracują na rzecz mieszkańców oraz

naszego miasta wręczając wyróżnienie św. Kamila - patrona Miasto Zabrze.

Laureaci dzięki ogromnemu zaangażowaniu stają się wzorem pozytywnych

postaw w różnych sferach aktywności życiowej i zawodowej.
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W okresie międzysesyjnym w Teatrze Nowym wręczyliśmy statuetki św. Kamila

tegorocznym wyróżnionym, którymi zostali:

• Pani Anna Tamas - społeczniczka, założycielka i prezes Stowarzyszenie

Dzieci i Młodzieży "Wielka Flota Zjednoczonych Sił" - za wieloletni aktywny udział

w życiu kulturalnym, oświatowym, społecznym oraz podejmowanie wielu

cennych inicjatyw na rzecz lokalnej społeczności, włączanie się w akcje

pomocowe podczas pandemii, a w tym roku w pomoc na rzecz Ukrainy .



WYRÓŻNIENIA ŚW. KAMILA
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• dr Zbigniew Barecki - dr inż. górnictwa, społecznik, mecenas kultury –

za wieloletni aktywny udział w życiu kulturalnym, oświatowym, społecznym oraz

podejmowanie wielu cennych inicjatyw na rzecz lokalnej społeczności,

a szczególnie za zaangażowanie w działania na rzecz zachowania dziedzictwa

materialnego i kulturalnego naszego miasta, czego przykładem najlepszym jest

rewitalizacja Szyb Maciej Restauracja, Bistro i Turystyka.



WYRÓŻNIENIA ŚW. KAMILA
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• Zespół lekarski transplantacji płuc i leczenia mukowiscydozy oddziału

transplantacji płuc z pododdziałem mukowiscydozy, pododdziałem chirurgii

klatki piersiowej i pododdziałem chorób płuc Śląskie Centrum Chorób

Serca/Silesian Center for Heart Diseases - zespół, który tworzą znakomici lekarze:

dr Marek Ochman, dr Tomasz Stącel oraz dr Maciej Urlik - za ogromne

zaangażowanie i pomoc dla pacjentów z chorobami płuc i dolegliwościami

pocovidowymi, którzy w Zabrzu, w ŚCCS, szukają pomocy.



WYRÓŻNIENIA ŚW. KAMILA
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• DB Cargo Polska - przedsiębiorstwo, którego siedziba znajduje się w naszym

mieście - za konsekwentne tworzenie i koordynowanie szerokiej gamy projektów

społecznej odpowiedzialności biznesu.

• Centrum Organizacji Pozarządowych w Zabrzu za wieloletnią pracę wspierającą

merytorycznie i technicznie dziesiątki zabrzańskich stowarzyszeń i fundacji, promocję

aktywności społecznej, wspieranie inicjatyw kulturalnych i obywatelskich

oraz gromadzenie di udostępnianie informacji dotyczących lokalnego sektora

pozarządowego.

Raz jeszcze serdecznie gratuluję wszystkim laureatom oraz składam wyrazy uznania

i podziękowania.
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POMNIK PROF. RELIGI
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Już wkrótce w sąsiedztwie ratusza odsłonięty zostanie pomnik zasłużonego

zabrzanina, honorowego obywatela miasta, prof. Zbigniewa Religi.

Na 100-lecie Miasto Zabrze u zbiegu ul. Powstańców Śląskich i ul. prof. Religi

stanie pomnik prof. Zbigniewa Religi. Od wielu miesięcy pracujemy nad

pomnikiem z prof. Krzysztofem Nitschem, światowej klasy rzeźbiarzem

i medalierem pochodzącym z Zabrza.
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POMNIK PROF. RELIGI
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Projekt pomnika został wyłoniony w drodze konkursu a mieszkańcy zostali

zaproszeni do wyrażenia swoich opinii o poszczególnych koncepcjach.

Wielokrotnie odwiedzaliśmy autora w jego pracowni.

Pomnik został już odlany w GZUT i wkrótce zostanie przewieziony do Zabrza.

Obecnie przygotowujemy fundament oraz modernizujemy skwer w sąsiedztwie

ratusza, gdzie upamiętnimy postać prof. Religii.



REWITALIZACJA PARKU MIEJSKIEGO
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Konsekwentnie realizujemy zadania związane z rewitalizacją Parku Miejskiego,

który powstał w 1924 roku, zgodnie z założeniami berlińskiego architekta

krajobrazu prof. Gustava Allingera.

Park Miejski to piękny teren rekreacyjny w centrum naszego miasta.

Rozpoczęliśmy tam prace związane z naprawą schodów oraz

zagospodarowaniem małej architektury i placu wokół fontanny.
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REWITALIZACJA PARKU MIEJSKIEGO
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Chcąc podnieść atrakcyjność tego miejsca dotarliśmy do materiałów z berlińskich

archiwów, dzięki którym odtworzyliśmy fontannę w sercu parku. Wartość

umowy opiewa na ponad 1,2 mln zł. Budowa aż w 85% została sfinansowana

z programu NFOŚ „Infrastruktura i środowisko”. Wcześniej wzdłuż dwóch

głównych alei zamontowaliśmy 85 słupów oświetleniowych. Funkcjonuje tutaj

także tzw. „siłownia pod chmurką”.

W sąsiedztwie fontanny oddaliśmy do użytku nowy plac zabaw, który służy

najmłodszym zabrzanom



BEZPIECZEŃSTWO PRZECIWPOWODZIOWE
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Bezpieczeństwo przeciwpowodziowe mieszkańców naszego miasta to jedno

z ważnych wyzwań, które sukcesywnie podejmujemy. Wraz z Wodami Polskimi

przeprowadziliśmy przegląd wszystkich cieków wodnych znajdujących się

na terenie Zabrza. W efekcie wykonane zostało oczyszczenie koryta potoku

Czarniawki oraz potoku Rokitnickiego.

Warto podkreślić, że oczyściliśmy Czerniawkę wspólnie z Państwową Strażą

Pożarną i Ochotniczymi Strażami Pożarnymi. W potoku znajdowały się powalone

wichurami drzewa i połamane konary. Tym samym usunęliśmy zatory

i umożliwiliśmy swobodny przepływ wody.
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W tym roku planowane są jeszcze działania związane ze wzmocnieniem wałów

oraz opaski odwadniającej na potoku Bielszowickim (potocznie nazywanego

Kochłówką).

Ponadto w związku ze zmianami klimatu kompleksowo przygotowujemy

się do kolejnych inwestycji związanych z wodami opadowymi.



57



BEZPIECZEŃSTWO PRZECIWPOWODZIOWE

58

Warto przypomnieć o wybudowaniu zbiornika retencyjnego do którego spływa

woda opadowa z rejonu ulic: Michała Archanioła, Świętego Józefa oraz

Władysława Reymonta. Dzięki dokonanej przez nas przebudowie kanalizacji

deszczowej ok. 11 400 osób przestało borykać się z negatywnymi

konsekwencjami ulewnych deszczy.
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W Zabrzańskim Centrum Świadczeń Rodzinnych przy ul. Wyzwolenia

uruchomiliśmy punkt, w którym można otrzymać stosowny formularz i złożyć

wniosek o przyznanie 3000 zł na zakup węgla.

Wnioski można składać do 30 listopada, również w formie elektronicznej.

Szczegółowe informacje dostępne są na stronie internetowej naszego miasta.
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